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དེ་ནས་ཡང་དྲང་སྲོང་རིག་པའི་ཡེ་ཤེས་ཀིས་འདི་སྐད་ཅེས་གསུངས་སྲོ། །ཀེ་དྲང་སྲོང་ཆེན་པྲོ་ཉྲོན་ཅིག ། 
Then again Sage Rig pa’i shes (Rigpai Yeshi) spoke these word, “O Great Sage, listen. 

 

Затем снова мудрец (drang srong) Ригпей Еше (rig pa’i ye shes) произнёс: «О великий 

мудрец, слушай! 

 

 

ནད་ལ་གསྲོ་བར་བེད་པའི་གཉེན་པྲོ་ནི། །ཟས་དང་སྲོད་ལམ་སྨན་དཔྱད་བཞི་ཡིན་ཏེ། ། 
The four therapeutic measures for disorders are diet, lifestyle, medicine and external therapy. 

 

Средства лечения болезней это: питание, образ жизни, лекарства и процедуры. 

 

རྟ་བྲོང་འཕི་བ་ལྲོ་ཤ་ཤ་ཆེན་དང༌། །འབྲུ་མར་ལྲོ་མར་བུ་རམ་སྲོག་སྐྱ་བཙོང༌། འྲོ་མ་ལྕ་བ་ར་མཉེ་ཟན་ཆང་དང༌། །བུར་
ཆང་རུས་ཆང་རླུང་ནད་ཅན་གི་ཟས། ། 
The recommended diet for a person with rlung disorder consists of the meat from horse, 

donkey, marmot, one-year-old meat, sha chen, mustard oil, aged butter, molasses, garlic, 

onion, milk, and chang, made from lca ba, ra mnye, jaggery and bone. 

 

Конина, ослятина, мясо сурка, годичное мясо1, «великое мясо» (sha chen), растительное 

масло, годичное масло2, бурам (bu ram)3, чеснок, лук, молоко, чанг4 из lca ba и ra mnye, 

чанг из бурам, чанг на костях – пища для тех, у кого нарушен лунг (rlung).  

 

བ་རའི་ཞྲོ་དར་མར་གསར་རི་དྭགས་ཤ །ར་ཤ་སྐྲོམ་ཤ་གསར་པ་ཆག་ཚེ་དང༌། །སྐྱབས་དང་ཁུར་ཚོད་ཆབ་ཚ་ཆུ་བསིལ་
དང༌། །བསྐྲོལ་གྲང་མཁིས་པའི་ནད་ཀི་ཟས་སུ་བཤད། ། 
The recommended diet for mkhris pa disorders consists of curd and buttermilk made from cow 

or goat milk, fresh butter, meat of game animals, goat meat, fresh meat skom sha, porridge 

maid from fresh barley, stew made from skyabs, and khur mang soup, natural cool water and 

boiled cold water. 

 

Коровий йогурт и дар (dar)5, свежее сливочное масло, мясо дичи, козлятина, телятина6, 

каша из дроблёных злаков (chag tshe), суп из белого одуванчика (skyabs ) суп из чёрного 

одуванчика ( khur mang), мучная болтушка (chab tsha), холодная вода, охлаждённый 

кипяток – рекомендуемое питание при болезнях трипа (mkhris pa). 

 

ལུག་དང་གཡག་རྲོད་གཅན་གཟན་ཉ་ཡི་ཤ །སྦྲང་རི་སྐམ་སའི་འབྲུ་རིང་ཟན་དྲྲོན་དང༌། །འབི་ཡི་ཞྲོ་དར་གར་ཆང་ཆུ་
སྐྲོལ་ནི། །བད་ཀན་ནད་གཞི་ཅན་གིས་བསེན་པར་བ། ། 

 
1 мясо, выдержанное не менее года, но не испорченное 
2 топлёное масло, выдержанное не менее года 
3 неочищенный тростниковый или пальмовый сахар 
4 традиционный алкогольный напиток 
5 пахта, а также другие нежирные кисломолочные продукты 
6 skom sha – мясо телёнка яка и самки хайныка. 



The diet for a person suffering from a bad kan disorder consists of mutton, wild yak meat, the 

meat of carnivores, fish, honey, cooked warm dough made from aged grain that grows in a dry 

land, curd and buttermilk made from female yak milk, concentrated chang and hot boiled 

water. 

 

Тем же, чья болезнь основана на расстройстве бекен (bad kan), следует употреблять 

баранину, мясо дикого яка, мясо хищников, рыбу, мёд, каши из старого зерна, выросшего 

в сухой местности, йогурт и дар из молока самки яка, крепкий чанг и кипяток. 

 

རླུང་ལ་དྲྲོ་སར་ཡིད་འྲོང་གྲྲོགས་བསེན་ཞིང༌། །མཁིས་པའི་ནད་ལ་བསིལ་སར་དལ་བར་བསྡད། །བད་ཀན་ནད་ལ་རྲོལ་
བཅག་དྲྲོ་ས་བསེན། ། 
Staying in a warm place and enjoying the company of loved ones is the recommended lifestyle 

for treating rlung disorders, whereas relaxing and staying in a cool place is the recommended 

lifestyle for mkhris pa disorders. Exercising and staying in a warm place is the recommended 

lifestyle for bad kan disorders. 

 

Для лунг (rlung) следует находиться в тёплом месте, в приятной компании; при болезнях 

трипа (mkhris pa) – вести спокойную жизнь в прохладном месте; при болезнях бекен (bad 

kan) – физическая нагрузка и жизнь в тёплом месте. 

 

རླུང་ལ་མངར་སྐྱུར་ལན་ཚྭ་སྣུམ་ལྕི་འཇམ། །མངར་ཁ་བསྐ་བསིལ་སླ་རྟུལ་མཁིས་པའི་སྨན། །ཚ་སྐྱུར་བསྐ་རྲོ་རྩུབ་ཡང་
བད་ཀན་ནྲོ། ། 
Medicines having sweet, sour and salty tastes and oily, heavy and smooth potencies are helpful 

against rlung disorders, whereas medicines having sweet, bitter and astringent tastes and cool, 

wet and blunt potencies are helpful against mkhris pa disorders. Medicines having hot, sour 

and astringent tastes and sharp, rough and light potencies are helpful against bad kan 

disorders. 

 

Лекарства для лунг (rlung) - сладкие, кислые и солёные, [по действию] – маслянистые, 

тяжёлые, мягкие; сладкие, горькие, вяжущие, с прохладным, жидким, тупым [действием] 

– лекарства для трипа (mkhris pa); жгучие, кислые, вяжущие, [по действию] острые, грубые 

и лёгкие – лекарства для бекен (bad kan). 

 

རྲོ་ནུས་དེ་ལ་སྲོར་བ་ཞི་སང་གཉིས། །ཞི་བེད་རླུང་ལ་ཁུ་བ་སྨན་མར་གཉིས། །མཁིས་པའི་ནད་ལ་ཐང་དང་ཅུར་ནིས་
བསེན། །བད་ཀན་ནད་ལ་རིལ་བུ་ཏེས་སམ་སར། ། 
On the basis of these tastes and potencies, two medicines of pacifying and evacuation are 

formulated. Soups and medicinal butters are the two pacifying medicine foe treatment of rlung 

disorders. Decoctions and powders are the two pacifying medicine for treating mkhris pa 

disorders, whereas pills and calcinated powders are the two pacifying medicine for treating bad 

kan disorders. 

 

Составленные с учётом вкусов и действий, [лекарства] бывают умиротворяющими и 

очищающими. Умиротворяющие лекарства для лунг (rlung) – это бульоны и лечебные 



масла. При болезнях трипа (mkhris pa) придерживаются отваров и порошков; при 

болезнях бекен (bad kan) применяют пилюли и зольные составы. 

 

ཁུ་བ་རུས་ཁུ་བཅུད་བཞི་མགྲོ་ཁྲོལ་ཏེ། །སྨན་མར་ཛཱ་ཏ་ིསྲོག་སྐྱ་འབས་བུ་གསུམ། །ར་བ་ལྔ་དང་སྨན་ཆེན་དག་ལ་
སར། །མ་ནུ་སླེ་ཏེས་ཏིག་ཏ་འབས་བུའི་ཐང༌། །ག་བུར་ཙན་དན་གུར་ཀུམ་ཅུ་གང་ཕེ། །བཙན་དུག་ཚྭ་སྣ་རམས་ཀི་རིལ་
བུ་དང༌། །ཏེས་སམ་སེ་འབྲུ་ད་ལིས་རྲོད་མ་ཁ། །ཚྭ་དང་ཅྲོང་ཞི་བསེགས་པའི་ཐལ་སྨན་ནྲོ། ། 
The soups include bone soup, four nutrient soup and broth from aged sheep head. Medicinal 

butter is prepared from dza ti, sgog skya, the three fruits, the five roots, and sman chen as the 

main ingredients. Decoctions are prepared from ma nu, sle tres, tig ta and the three fruits. 

Medicinal powders are prepared from ga bur, tsan dan, gur kum and cu gang. Pills are made 

from btsan dug and various kinds of salts. Calcinated powders are prepared from se ‘bru, da lis, 

rgod ma kha, salts and cong zhi. 

 

Бульоны: костный бульон, четыре питательных7, суп из выдержанной бараньей головы 

(mgo khrol). Лечебные масла: лечебное масло из мускатного ореха (dzA ti sman mar), 

чесночное масло (sgog skya’i sman mar), масло из трёх плодов8 (‘bras bu gsum gyi sman 

mar), масло из пяти корней9 (rtsa ba lnga’i sman mar), масло с аконитом (sman chen sman 

mar). Отвары: на основе ma nu, sle tres, tig ta, трёх плодов.  Порошки: на основе  ga bur, 

tsan dan, gur kum и cu gang. Пилюли: на основе btsan dug или разных солей.  Зольные 

составы на основе se ‘bru, da lis, rgod ma kha, солей и cong zhi. 

 

སྲོང་བེད་རླུང་གི་ནད་ལ་འཇམ་རི་སེ། །མཁིས་པ་བཤལ་ལ་བད་ཀན་སྐྱུགས་ཀིས་སང་། །འཇམ་རི་སླེ་འཇམ་བཀྲུ་འཇམ་
བཀྲུ་མ་སེླན། །བཤལ་ལ་སི་བཤལ་སྲོས་བཤལ་དྲག་དང་འཇམ། །སྐྱུགས་ལ་དྲག་སྐྱུགས་འཇམ་སྐྱུགས་གཉིས་སུ་སར། ། 
The evacuative therapies against rlung, mkhris pa and bad kan disorders are ‘jam rtsi (mild 

enema), purgation and emesis respectively. Types of ‘jam rtsi (mild enema) include sle ‘jam, 

bkru ‘jam and brkru ma slen. Purgation is on general, specific, strong and mild, whereas emesis 

is of strong and mild. 

 

Очищающие лекарства. При болезнях лунг (rlung) – джамци10, трипа (mkhris pa) вычищают 

слабительными, бекен (bad kan) – рвотными. Джамци: мягкие (sle ‘jam), средние (bkru 

‘jam), сильные (brkru ma slen). Слабительные: общие, специальные, сильные и мягкие. 

Рвотных применяют два вида сильные или мягкие. 

 

དཔྱད་དུ་བསྐུ་མཉེ་ཧྲོར་གི་མེ་བཙའ་དང༌། །རྔུལ་དབྱུང་གཏར་ག་ཆུ་ཡི་འཕྲུལ་འཁྲོར་དང༌། །དུགས་དང་མེ་བཙའ་རིམ་
བཞིན་དཔྱད་ཀིས་བཅྲོས། ། 
External therapies comprises bsku mnye (oil massage) and hor me for treatment of rlung 

disorders; and including sweat, venesection and cold water therapy are used for treating mkhris 

pa disorders, whereas, dugs (compress) and me (moxibution) are used for treating bad kan 

disorders. 

 

 
7 собирательное название мяса, чанга, масла и бурам 
8 собирательное название плодов a ru ra, ba ru ra и skyu ru ra 
9 собирательное название корней ra mnye, nye shing, lca ba, ba spru и плодов gze ma 
10 ‘jam rtsi - разновидность клизм 



Процедуры. Кунье (bsku mnye)11, хорме12 (hor me), потение, кровопускание, обливание, 

компрессы и прижигание – последовательно используют для лечения [трёх жизненных 

начал]. 

 

དེ་ལྟར་གསྲོ་ཐབས་དགུ་བཅུ་ར་བརྒྱད་པྲོ། །ཡེངས་མེད་གུས་པར་བརྲོན་པས་བསེན་བས་ན། །ནད་ཀི་འདམ་ལས་མྱུར་དུ་
གྲྲོལ་བར་འགྱུར། །ཞེས་གསུངས་སྲོ། ། 
Practicing attentively these ninety-eight therapeutic methods with respect and diligence will 

free beings from the quagmire of disease.” Thus it was said. 

 

Вот 98 методов лечения. Если с почтением и усердием придерживаться их, не отвлекаясь, 

быстро вызволишь [пациента] из трясины болезней.» Так сказано. 

 

བདུད་རི་སིང་པྲོ་ཡན་ལག་བརྒྱད་པ་གསང་བ་མན་ངག་གི་རྒྱུད་ལས་གསྲོ་ཐབས་ཀི་ལེའུ་སེ་ལྔ་པའྲོ།། །། 
This is the fifth chapter, on theraupeutic methods from the Secret Quintessential Instructions 

on the Eight Branches of the Ambrosia Essence Tantra. 

 

Это пятая глава о методах лечения из «Экстракта амриты — восьмичленной тантры тайных 

наставлений». 

 

 
11 тибетский масляный массаж  
12 монгольское прогревание с маслом 


